
Nõmme-Mustamäe maastikukaitseala  

infotahvlite arutelu protokoll 

 

Tallinn, Kopli tn 76, I korruse saal             16.11.2023 

 

Algus: kell 17.00, lõpp: kell 18.30 

 

Juhatas: Reet Kristian 

Protokollis: Triin Ristmets 

Osalesid: Urmas Kõpp (Mustamäe LOV), Kaire Jakobson (Sütiste Metsa Selts), Tore Lasn (Sütiste Metsa Selts), Päivi-Pääsu Kreutzwald-Prii 

(RMK), Helina Tilk, Kadi Alatalu (Nõmme Tee Selts), Maarja Mirjam Rajasaar (RMK), Reet Kristian (KeA), Triin Ristmets (KeA). 

Päevakord: 

1. Nõmme-Mustamäe MKA infotahvlite kavandile laekunud ettepanekute ja esialgsete vastuste arutelu. 

Arutati: 

Ettepanekute ja vastuste läbivaatamine tehti tabeli põhjal ja tulemused on kajastatud all olevas tabelis. Muud ettepanekud ja kokkulepped on toodud 

järgnevalt: 

Täiendavad ettepanekud saalist: 

- Kaire Jakobson saadab teksti Balti klindi kohta RMK-le ja uurib, kas on võimalik saada ülevaatlikku fotot nõlvast. Tähtaeg selleks on 

20.11.2023. 

- Kadi Alatalu - tekstid võiksid olla sõbralikumad ja teaduslikumad. 

 



Kokkuvõtvalt eriarvamusele jäädi järgmistel teemadel: 

- Lõkkekohtade loodusest ja kaardilt eemaldamise temaatika. 

- Pesitsusaja täpsem kajastamine. 

- RMK logo kajastamine. 

- Võõrkeelse teksti ja QR koodide kasutamine. 

Esitatud ettepanekute ja vastuste läbivaatamine: 

Nr Ettepanek Arvestatakse/ei 

arvestata 

Põhjus Ettepanekud/tulemus 

1 Natura 2000 logo teha 

suuremaks nii, et see jätab 

vaid mõned millimeetrid 

rohelisele taustale. 

Ei arvestata RMK külastustaristul asuvad infotahvlid 

koostatakse vastavalt RMK külastustaristu 

infomaterjalide koostamise juhendile 

Ettepanekud: RMK logo on tahvlil 

liiga palju. Tuleb lahti kirjutada, mis 

on Natura 2000 ala. Ei tohi kasutada 

tänavanime Hiiumetsa tee. Peab 

olema Kitsarööpa tee. 

 

Tulemus: Logod jäävad vastavalt 

juhendile paika. Natura 2000 

võrgustiku tutvustamiseks 

kirjutatakse teksti juurde. 

Tänavanime asi vaadatakse üle, aga 

see võib olla aluskaardilt tulenev. 

 

Protokollija täpsustus: Kaardil on 

hetkel Hiiumetsa tee. Kontrollida, kas 

asi võib olla aluskaardi vanema 

versiooni kasutamises näiteks. 

 



2 Samas ulatuses suurendada 

ka LK tammelehte. 

Ei arvestata RMK külastustaristul asuvad infotahvlid 

koostatakse vastavalt RMK külastustaristu 

infomaterjalide koostamise juhendile 

Tulemus: Logod jäävad vastavalt 

juhendile paika. 

3 Kahe eelneva logo vahele 

jääva Nõmme-Mustamäe 

maastikukaitseala teksti 

fonti võimalusel suurendada 

ning joondada see kahe 

eelnevalt mainitud logo 

vahele. 

Ei arvestata RMK külastustaristul asuvad infotahvlid 

koostatakse vastavalt RMK külastustaristu 

infomaterjalide koostamise juhendile 

Tulemus: Logod jäävad vastavalt 

juhendile paika. 

4 Kas puhkekohad tasub 

kaardile märkida? Eesmärk 

võiks olla sealt vähemalt 

tulealused ära kaotada ning 

neid kohti mitte liialt 

populariseerida. 

Ei arvestata Puhkekohad on rajatud RMK poolt Tallinna 

linna initsiatiivil ning Keskkonnaametiga 

kooskõlastatult  ja seda isetekkelise 

lõkketegemise piiramiseks ja tuleohutuse 

eesmärgil. Kaardil on kajastatud olemasolevad 

objektid eesmärgiga suunata grillimise sooviga 

ala külastavad isikud selleks ettevalmistatud 

kohtadesse ning vähendada seeläbi kaitsealal 

lõkketegemist selleks mitte ettenähtud 

paikades. Kaardilt on võimalik puhkekohad 

eemaldada nende likvideerimisel, mis tuleks 

eelnevalt kooskõlastada nii kaitseala valitseja 

kui ka Mustamäe linnaosa valitsusega, kelle 

haldusterritooriumil puhkekohad asuvad. 

Puhkekohtade likvideerimise üle saab arutada 

uue kaitsekorralduskava koostamise käigus 

(2024. a). Kui selle käigus otsustatakse 

likvideerida loodusest lõkkekohad, siis 

likvideeritakse need ka kaardilt. 

Ettepanek: Lõkkekohad eemaldada 

koheselt ja neid mitte kaardil 

kajastada. Lõkkekohad on 

probleemsed ja neid ei tohi 

reklaamida. 

 

Tulemus: Lõkkekohad eemaldatakse 

kaardilt siis, kui need ka loodusest 

likvideeritakse. Likvideerimise 

vajalikkuse analüüs toimub 

kaitsekorralduskava koostamise 

raames 2024 aastal. Seejärel tuleb 

likvideerimine kooskõlastada 

erinevate osapooltega. 

 

Pooled jäävad eriarvamusele. 

 



5 Külastaja meelespea teksti 

vahed väiksemaks ning 

teksti font suuremaks. 

Arvestatakse   Nõustutakse. 

6 Kas külastaja meelespea 

järjestus ei võiks olla 

alustades kõige olulisemast 

ja ka keelavamast ning 

minnes edasi pehmemalt. 

Esimesed kolm minu vaates 

prügi, mootorsõidukid ja 

lõkke tegemine 

Arvestatakse   Nõustutakse. 

7 Pildid on väga head. Kas 

nende paremini sulandamine 

ülejäänud infoga õnnestuks 

kuidagi kujundajal. Võibolla 

hajuvate ehk fade servadega. 

Ei arvestata RMK külastustaristul asuvad infotahvlid 

koostatakse vastavalt RMK külastustaristu 

infomaterjalide koostamise juhendile 

Nõustutakse. 

8 Võiks lisada ka teabe, et 

linnud pesitsevad kuni 

augusti lõpuni ning lindudel 

peab olema pesitsusrahu 

kogu pesitsusperioodi vältel 

Arvestatakse "Lindude ja teiste loomade häirimine on 

keelatud. Eriti tundlikud on loomad pesitsus- ja 

poegimisajal kevad-suvise perioodi vältel." 

Ettepanek: Pesitsusaeg tuleb välja  

tuua täpsemalt kuupäevaliselt. 

Ornitoloogia ühingult tuleb küsida 

täpsed kuupäevad.  

 

Tulemus: Loodus ei toimi 

kuupäevade järgi ja kevad-suvine 

periood on piisav. 

 

Osad saalis olijad jäävad 

eriarvamusele. 



9 Natura 2000 

kaitsevõrgustiku märki saab 

kasutada vaid Rahumäe ja 

Sütiste metsas - selles osas 

tuleb poliitiliselt korrektne 

olla. Seetõttu tuleb osad 

viidad kujundada ilma 

Natura 2000 logota. 

Ei arvestata Natura 2000 võrgustikku kuuluv Rahumäe 

loodusala asub Nõmme-Mustamäe 

maastikukaitsealal. Ka need inimesed, kes 

sisenevad kaitsealale mujalt kui Rahumäelt või 

Sütiste metsast, võiksid teada, et kaitseala 

koosseisu selline ala kuulub. 

Nõustutakse. 

10 LK märk tuleks asetada 

kõrvuti Natura 2000 logoga 

ning aladel, kus Natura 2000 

logo ei saa kasutada, jääbki 

LK märk. Seetõttu saab 

kujundaja liigutada pealkirja 

ehk Nõmme-Mustamäe 

MKA vasakule äärde sama 

kaugele servast kui 

ülejäänud kujundus. 

Ei arvestata RMK külastustaristul asuvad infotahvlid 

koostatakse vastavalt RMK külastustaristu 

infomaterjalide koostamise juhendile 

Nõustutakse. 

11 Juttu võiks infotahvlitel 

oluliselt vähem olla. 

Lindude loomade 

kirjeldamisel piisaks 

nimetusest ja äärmisel juhul 

ühest lausest ning QR 

koodist.  

Arvestatakse 

osaliselt 

Teksti läheb vähemaks, kui lepitakse kokku, et 

võõrkeelsed tekstid hakkavad olema QR koodi 

all. 

Nõustutakse. 

12 Piktogrammid peaks olema 

suuremad ja punasemad. 

Arvestatakse  Kui teksti jääb vähemaks, siis on selleks ka 

ruumi. 

Nõustutakse. 



13 RMK logo väiksemaks! 

RMK logo on juba niikuinii 

metallalustele laseriga 

sisselõigatud. Ma olen 

kategooriliselt vastu sellele, 

et lisaks kahele logole 

(viitadel ja metallist 

alustahvlil) reklaamib RMK 

lisaks veel oma 

külastuskorraldust jne. 

Esimesena tuleb vasakule 

järjestada Keskkonnaamet, 

mille riiklik vapilõvidega 

logo annab tunnistust sellest, 

et tegu on riiklikul tasandil 

kaitsealaga. Ja RMK, kes on 

oma rollilt see, kes peab 

HOIDMA seda ala aga 

POLE hoidnud, vaid on 

lasknud ehitada ja puid 

maha võtta, paremale äärde 

ja oluliselt väiksemalt. See 

viit EI OLE selleks, et 

reklaamida RMK-d, kes on 

oma maine juba 

devalveerinud. Ma ei soovi 

oma kodumetsa seostada nii 

nähtavalt asutusega, kelle 

suhtes Eesti inimesed üle 

Eesti on alustanud 

Ei arvestata  RMK külastustaristul asuvad infotahvlid 

koostatakse vastavalt RMK külastustaristu 

infomaterjalide koostamise juhendile. 

Infotahvlil on RMK logol praktiline roll – see 

on majandaja, kes tahvli paigaldas ja kellelt 

saab ka infot.  

Tulemus: Logo jääb nagu on.  

 

Osad saalis olijad jäävad 

eriarvamusele ja on veendunud, et 

RKM logo sellisel kujul infotahvlil 

olema ei peaks. 

 



kohtuvaidlusi, ning kelle 

maine on eestlaste seas halb 

ja järjest halvemaks läheb. 

Nõmme-Mustamäe 

maastikukaitseala on uhkelt 

vapilõvidega riiklikult 

tasemel kaitseala!  

14 Foto Vanaka nõlvast on küll 

liivikut esile toov aga järsk 

nõlv kogu oma ilus ja 

pikkuses ei paista üldse 

välja. Praegu sügisel saaks 

nõlvast oma ilus ja järskuses 

oluliselt parema foto. 

Arvestatakse Kui on sobiv foto olemas, siis palun saata 

originaalfoto koos foto autori nimega paivi-

paasu.kreutzwald-prii@rmk.ee 

Ettepanek:  

Saalist: Kas RMK võik teha foto? 

RMK: Enam ei ole aega seda teha. 

Plakatid peavad detsembri alguseks 

trükis olema.  

Saalist: Miks nii kiire on järsku. 

Aastaid on venitatud. Tänu seltsidele 

nendega nüüd üldse tegeletakse. 

RMK: Need on Ühtekuuluvusfondi 

rahadest tehtavad ja rahastuse aeg 

hakkab lõppema. 

Saalist: Miks RMK-l endal ei ole seda 

raha? Eesti kõige rikkam ettevõte. 

 

Tulemus: Kui pilt on olemas, siis 

saab pildi ära vahetada. Aga pilti pole 

praegu. Uuritakse kas kuskil on 

võimalik pilti saada. 

 



15 3 puhkekohta kaardil tuleb 

maha võtta - lõkketegemist, 

alkoholi tarbimist, 

lärmamist, roojamist pole 

vaja reklaamida. Niikuinii 

on läbirääkimistel nende nn 

puhkekohtade 

likvideerimine ning on eriti 

halb toon, et need 

maastikukaitseala 

degradeerivad rajatised 

asuvad otse Natura2000 alal 

ja selle vahetus läheduses. 

Samas on kollasega 

märgitud Natura2000 

kaitseala küll joonega 

märgitud aga selgitustest 

välja jäetud. 

Ei arvesta Puhkekohad on rajatud RMK poolt Tallinna 

linna initsiatiivil ning Keskkonnaametiga 

kooskõlastatult  ja seda isetekkelise 

lõkketegemise piiramiseks ja tuleohutuse 

eesmärgil. Kaardil on kajastatud olemasolevad 

objektid eesmärgiga suunata grillimise sooviga 

ala külastavad isikud selleks ettevalmistatud 

kohtadesse ning vähendada seeläbi kaitsealal 

lõkketegemist selleks mitte ettenähtud 

paikades. Kaardilt on võimalik puhkekohad 

eemaldada nende likvideerimisel, mis tuleks 

eelnevalt kooskõlastada nii kaitseala valitseja 

kui ka Mustamäe linnaosa valitsusega, kelle 

haldusterritooriumil puhkekohad asuvad. 

Puhkekohtade likvideerimise üle saab arutada 

uue kaitsekorralduskava koostamise käigus 

(2024 a). Kui selle käigus otsustatakse 

likvideerida loodusest lõkkekohad, siis 

likvideeritakse need ka kaardilt. 

Ettepanek: Lõkkekohad eemaldada 

koheselt ja neid mitte kaardil 

kajastada. Lõkkekohad on 

probleemsed ja neid ei tohi 

reklaamida. 

 

Tulemus: Lõkkekohad eemaldatakse 

kaardilt siis, kui need ka loodusest 

likvideeritakse. Likvideerimise 

vajalikkuse analüüs toimub 

kaitsekorralduskava koostamise 

raames 2024 aastal. See järel tuleb 

likvideerimine kooskõlastada 

erinevate osapooltega. 

 

Pooled jäävad eriarvamusele. 

 

16 Mootorsõidukiga liikumise 

korraldus "Külastaja 

meelespeas" on juba selliselt 

kirjeldatud, et 

maastikukaitsealale tohibki 

mootorsõidukiga sõita. EI! 

Lihtne korraldus: 

mootorsõidukiga 

maastikukaitsealale 

sisenemine keelatud, va 

erisõidukid hooldustööde 

Ei arvestata Mootorsõidukiga kaitsealal liikumise keeldu ei 

saa kehtestada, sest kaitseala koosseisus on ka 

mõned avalikud sõiduteed 

Ettepanek: Panna autoga sõitmise 

keelumärk iga sisse sõidu juurde.  

 

Tulemus: Mustamäe LOV uurib maad 

Mustamäe piires märkide lisamiseks. 

Küsimus on, kes peab need märgid 

panema. Erinevat märgistust saab 

lisada ka kaitsekorralduskava 

koostamise käigus. 



teostamiseks. Lihtne ja 

arusaadav! 

17 Liikumiseks tuleb kasutada 

olemasolevaid teid ja radu, 

et mitte kahjustada 

taimestikku. Sellisel 

korraldusel pole mitte mingit 

kaalu. Jalutajate eest metsa 

pole vaja kaitsta, pigem on 

jalutajad need, kes 

ülejäänuid korrale kutsuvad, 

prügi korjavad, lindudele ja 

loomadele kuumal ajal vett 

panevad. Kindlalt selline 

keeld ära võtta ning 

täpsemalt ja rangemalt 

reguleerida mootorsõidukite 

ja jalgrataste liikumist. 

Täiesti märkimata on 

elektritõukside liikumine, 

kes selja tagant suurel 

kiirusel tulles on mitu korda 

ohtlikke olukordi tekitanud.  

Ei arvestata Saab sõnastust täpsustada: 

Jalgratta või tõukerattaga liikujad peavad 

liikumiseks kasutama vaid olemasolevaid teid 

ja radu.   

Ettepanek: Tõukeratastega sõitmine 

MKA-l tuleb ära keelata.  

Kaotada lausest ära sõna peavad. 

Mitte „teid ja radu peavad kasutama 

kõik“ vaid „teid ja radu kasutavad 

kõik“. 

 

Tulemus: Tõukeratta sõna pannakse 

teksti sisse. Kaitsekorralduskavaga 

tehakse kaardistus ja jalgratastele 

lubatud teed tuuakse peale 

kaitsekorralduskava valmimist 

infotahvlil eraldi välja. 

 



18 KÜLASTAJA 

MEELESPEA võiks olla 

hoopis selline: 1. Liigud 

maastikukaitsealal, mille 

olukord on inimtegevuse 

tõttu kannatada saanud. 

Palun aita loodusel taastuda 

ning püüa oma tegevustes 

olla loodust hoidev ja 

säästev. 2. 

Maastikukaitsealal on 

lubatud korjata marju ja 

seeni. 3. Koeraga liikudes 

ole hea ja korja üles 

ekskremendid. 4. Piknikku 

pidades naudi linnulaulu aga 

võta kaasa prügi, mille oled 

ise tekitanud. Oleme 

tänulikud, kui kaitsealal 

liikudes korjad üles ka teiste 

tekitatud prügi või annad 

sellest teada pargivahile: 

(siia tl, nr). 5. Kui märkad 

ebaseaduslikku 

lõkketegemist, palun sekku 

koheselt või helista 112. 

2023. a. suvel süttis hooletu 

lõkketegemise tõttu 

leekidesse suur mänd ning 

tuld olid võtmas ka juba 

 Arvestatakse 

osaliselt 

Soovitused saab ümber sõnastada. 

Linnas olevad rohealad on olulised elurikkuse 

hoidjad.  

Puud pakuvad  kuumal suvepäeval varju ja 

leevendavad kliimamuutusi.  

Looduses liikumine toetab meie vaimset ja 

füüsilist tervist.   

Nõustutakse. 



kõrval kasvavad männid - 

metsatulekahju suudeti 

napilt ära hoida. 6. Kuumal 

ajal võid tuua lindudele-

loomadele vett. 7. Leia üles 

toredad lindude jaoks 

mõeldud söögikohad ning 

õpeta ka oma lastele looduse 

hoidmist ja armastamist. 8. 

Rõõmusta Rõõmuallika üle 

ning tunne austust ja 

tänulikkust, et meil on keset 

linna haruldane võimalus 

puhast loodust nautida ning 

linnamelust taastuda.  

19 Eemaldada siltidelt 

võõrkeelne (vene ja inglise) 

tekst 

Arvestatakse 

osaliselt 

Vene ja inglisekeelne tekst lisatakse QR 

koodiga. Külastaja meelespea jääb tahvlile 

kolmes keeles. 

Ettepanek: Kaotada infotahvlilt kogu 

võõrkeelne tekst, ka meelespea osas. 

Osad saalis soovivad/nõuavad, et ei 

lisataks ka QR koode võõrkeelsele 

infole. 

 

Tulemus: Kaalutakse ka meelespea 

osas võõrkeelse teksti eemaldamist. 

QR koodidest loobumist ei kaaluta. 

 

Jäädakse eriarvamusele. 



20 Eemaldada kaardilt lõkke-

grilli-puhkekohtade märgid 

ja tuletegemisele viitav tekst 

- tuletegemine kaitsealuses 

metsas tuleb lõpetada ja 

need nn "puhkekohad", kus 

sageli peetakse suuri 

joomapidusid, tuleb 

likvideerida. Soovi korral 

võib kohalik omavalitsus 

luua sellised peokohad 

väljaspoole 

maastikukaitseala. 

Ei arvestata Puhkekohad on rajatud RMK poolt Tallinna 

linna initsiatiivil ning Keskkonnaametiga 

kooskõlastatult  ja seda isetekkelise 

lõkketegemise piiramiseks ja tuleohutuse 

eesmärgil. Kaardil on kajastatud olemasolevad 

objektid eesmärgiga suunata grillimise sooviga 

ala külastavad isikud selleks ettevalmistatud 

kohtadesse ning vähendada seeläbi kaitsealal 

lõkketegemist selleks mitte ettenähtud 

paikades. Kaardilt on võimalik puhkekohad 

eemaldada nende likvideerimisel, mis tuleks 

eelnevalt kooskõlastada nii kaitseala valitseja 

kui ka Mustamäe linnaosa valitsusega, kelle 

haldusterritooriumil puhkekohad asuvad. 

Puhkekohtade likvideerimise üle saab arutada 

uue kaitsekorralduskava koostamise käigus 

(2024 a). Kui selle käigus otsustatakse 

likvideerida loodusest lõkkekohad, siis 

likvideeritakse need ka kaardilt. 

Ettepanek: Lõkkekohad eemaldada 

koheselt ja neid mitte kaardil 

kajastada. Lõkkekohad on 

probleemsed ja neid ei tohi 

reklaamida. 

 

Tulemus: Lõkkekohad eemaldatakse 

kaardilt siis, kui need ka loodusest 

likvideeritakse. Likvideerimise 

vajalikkuse analüüs toimub 

kaitsekorralduskava koostamise 

raames 2024 aastal. See järel tuleb 

likvideerimine kooskõlastada 

erinevate osapooltega. 

 

Pooled jäävad eriarvamusele. 

 

21 "Lindude ja teiste loomade 

häirimine on keelatud, eriti 

kevadisel pesitsusajal!" 

asemel "Lindude ja teiste 

loomade häirimine on 

keelatud. Eriti tundlikud on 

linnud ja loomad pesitsus- ja 

poegimisajal 1. märtsist kuni 

31. augustini!" (kuupäevi ei 

pea lisama, sest oleneb ka 

liigist).  

Arvestatakse "Lindude ja teiste loomade häirimine on 

keelatud. Eriti tundlikud on loomad pesitsus- ja 

poegimisajal kevad-suvise perioodi vältel."  

Ettepanek: Välja tuleks tuua 

täpsemalt kuupäevaliselt. Ornitoloogi 

ühingult tuleb küsida täpsed 

kuupäevad.  

 

Tulemus: Loodus ei toimi 

kuupäevade järgi ja kevad-suvine 

periood on piisav. 

 

Osad saalis olijad jäävad 

eriarvamusele. 



22 Kanakulli tekstis pesapuude 

osa maha, sest see loob vale 

pildi liigi arvukuse tegelikest 

ohuteguritest: Tavapäraselt 

inimpelglik kanakull eelistab 

pesitseda vanades metsades, 

kuid eelkõige aastaringselt 

kergesti kättesaadav toit 

(kodutuvid ja hallvaresed) 

on meelitanud mõned paarid 

pesitsema ka linna 

parkmetsadesse. 

Arvestatakse   Nõustutakse. 

23 Porri tekst: Porr elab 

kuusikutes ja 

kuusesegametsades, ka 

parkides ja kalmistutel...  

Arvestatakse   Nõustutakse. Ettepanek lisada 

nimekirja ka männikud, kuna 

Nõmme-Mustamäe MKA-l elab porr 

ka männikus. 

 

Tulemus: Jääb nii nagu on sest juttu 

on liigist üldisemalt ja selline on liigi 

üldine kirjeldus. 

24 Nõmmnelgi tekst: ...Valgeid 

lõhnavaid õisi... Nõmmnelki 

ohustab nii kasvukohtade...  

Arvestatakse   Nõustutakse. 

25 Käbliku tekst: ... Tema laul 

on aga vali ja kõlav...  

Arvestatakse   Nõustutakse. 



26 Külastaja meelespea: 

Marjade, seente korjamise 

mainimine pole oluline. 

Muus osas muudaks 

käskivasse – „Liikumiseks 

kasuta olemasolevaid teid ja 

radu, et mitte kahjustada 

taimestikku“, "Jalgrattaga 

liigu vaid olemasolevatel 

teedel ja radadel" jne. 

Koerte puhul jätta ära, et 

looduses. Nõmme-

Mustamäe MKA ei ole 

enamus külastajatele 

"loodus".  

Ei arvestata Käskivat kõneviisi e poolda Nõustutakse. 

27 Kaart: Ma tähistaks kaardil 

numbriga üksikobjektid, 

millest juttu (õpiringi kivid, 

rõõmuallikas). 

Arvestatakse   Nõustutakse. 

28 Jalgrattaga võib liikuda vaid 

olemasolevatel teedel ja 

radadel. Kas see tähendab, et 

jalgratturid ja 

maastikurattaga sõitjad (nii 

harrastajad, kui 

trennigrupid) võivad 

kasutada metsa ja nõlva 

peale sissesõidetud radasid, 

mida on kakskümmend 

aastat sõidetud? Sellisel 

Ei arvestata Liikuda võib kaitseala ametlikel teedel ja 

radadel. Uue kaitsekorralduskava koostamise 

(2024. a) raames kaardistatakse ka teed, kus 

tohib liigelda jalgrattaga. 

Ettepanek: Tõukeratastega sõitmine 

MKA-l tuleb ära keelata.  

Kaotada lausest ära sõna peavad. 

Mitte „teid ja radu peavad kasutama 

kõik“ vaid „teid ja radu kasutavad 

kõik“. 

 

Tulemus: Tõukeratta sõna pannakse 

teksti sisse. Kaitsekorralduskavaga 

tehakse kaardistus ja jalgratastele 

lubatud teed tuuakse peale 



juhul oleks hea need rajad ka 

ametlikult märgistada. 

kaitsekorralduskava valmimist 

infotahvlil eraldi välja. 

 

27 Mootorsõidukitega tohib 

liikuda vaid selleks 

ettenähtud teedel ja parkida 

parklas. Kas ei ole mõistlik 

lihtsalt ja selgelt kirjutada, et 

mootorsõidukitega on 

kaitsealale sissesõit 

keelatud. Sisse saavad sõita 

ainult kaitseala hooldavad 

masinad, kelle jaoks ei pea 

tahvli peal eraldi kirjet 

olema. 

Ei arvestata Mootorsõidukiga kaitsealal liikumise keeldu ei 

saa kehtestada, sest kaitseala koosseisus on ka 

mõned avalikud sõiduteed. 

Ettepanek: Panna autoga sõitmise 

keelumärk iga sisse sõidu juurde.  

 

Tulemus: Mustamäe LOV uurib maad 

Mustamäe piires märkide lisamiseks. 

Küsimus on, kes peab need märgid 

panema. Erinevat märgistust saab 

lisada ka kaitsekorralduskava 

koostamise käigus. 



28 

 

  

Lõkke tegemine (grillimine) 

on lubatud vaid selleks ette 

valmistatud ja tähistatud 

kohtades. Kas ei ole mõistlik 

samamoodi kirjutada, et 

lõkke tegemine on kaitsealal 

keelatud? Sellest elemendist 

on ju soovitud lahti saada nii 

Sütiste kui Nõmme metsas. 

Ei arvestata Puhkekohad on rajatud RMK poolt Tallinna 

linna initsiatiivil ning Keskkonnaametiga 

kooskõlastatult  ja seda isetekkelise 

lõkketegemise piiramiseks ja tuleohutuse 

eesmärgil. Kaardil on kajastatud olemasolevad 

objektid eesmärgiga suunata grillimise sooviga 

ala külastavad isikud selleks ettevalmistatud 

kohtadesse ning vähendada seeläbi kaitsealal 

lõkketegemist selleks mitte ettenähtud 

paikades. Kaardilt on võimalik puhkekohad 

eemaldada nende likvideerimisel, mis tuleks 

eelnevalt kooskõlastada nii kaitseala valitseja 

kui ka Mustamäe linnaosa valitsusega, kelle 

haldusterritooriumil puhkekohad asuvad. 

Puhkekohtade likvideerimise üle saab arutada 

uue kaitsekorralduskava koostamise käigus 

(2024. a). Kui selle käigus otsustatakse 

likvideerida loodusest lõkkekohad, siis 

likvideeritakse need ka kaardilt. 

Ettepanek: Lõkkekohad eemaldada 

koheselt ja neid mitte kaardil 

kajastada. Lõkkekohad on 

probleemsed ja neid ei tohi 

reklaamida. 

 

Tulemus: Lõkkekohad eemaldatakse 

kaardilt siis, kui need ka loodusest 

likvideeritakse. Likvideerimise 

vajalikkuse analüüs toimub 

kaitsekorralduskava koostamise 

raames 2024 aastal. See järel tuleb 

likvideerimine kooskõlastada 

erinevate osapooltega. 

 

Pooled jäävad eriarvamusele. 

 

 

 

(allkirjastatud digitaalselt)      (allkirjastatud digitaalselt) 

Koosoleku juhataja       Protokollija 

Reet Kristian                   Triin Ristmets 

 

 


